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  با توجه به این که امســال  ســال »اقتصاد 
مقاومتی؛ تولید و اشــتغال« نام گذاری شده؛ 

هلال احمر درخصوص ایجاد 
اشــتغال چه فعالیت هایی 

داشته است؟ 
موضــوع اشــتغال یکــی از 
مسائل اساســی کشور ما است. 
درحال حاضر با نرخ بیکاری بالا 
روبه رو هستیم و یکی از دلایل 
نرخ بالا این اســت که متولدان 
دهه 60 وارد بازار کار شده اند و 
متناسب با این امر نتوانسته ایم 
شــغل ایجاد کنیــم. ایجاد هر 
شــغل هزینــه ای دارد. حدود 
200 میلیون تومان برای ایجاد 
یک شغل ســاده نیاز به سرمایه 
وجود دارد. این رقم را وقتی در 
یک میلیون ضــرب کنیم عدد 
بزرگی می شــود و هر سال هم 
به ایــن مقدار اضافه می شــود. 
بــرای یک میلیــون اشــتغال 

یک درصد افزایش رشــد اقتصادی لازم است و این 
کار دولت به تنهایی نیســت، دولت ظرفیت اشتغال 
مشــخصی دارد، این کار مــردم و بخش خصوصی 
است که نیازمند ســرمایه اســت، این یک چرخه 
است، سرمایه باید بیاید بنگاه و کارخانه ایجاد کند، 
خدمت لازم داشته باشــد و متعاقب آن ایجاد شغل 
اتفاق بیفتــد. بنابراین دولت این جــا فقط می تواند 
تســهیل کند. ما الان در بخش دولتی با تورم شدید 
نیروی انسانی مواجهه هستیم و درحال حاضر بسیار 
دولت حجیمی داریم که بخش مهمی از درآمدهای 
کشور را به این قسمت می دهیم، دولت های امروز، 
دولت های کوچک، چابک و هوشــمند هســتند. 
دولت های امــروزی چند ماموریت بیشــتر انجام 
نمی دهند، محیط زیســت، دفــاع، امنیت داخلی، 
آموزش و ســامت. مســئولیت اصلــی همین ها 
هســتند و بخش دوم نظــارت و نظم دهی به دیگر 
سیستم هاست. اما در ایران انتظار دارند همه کارها 
را دولت انجــام دهد و بخــش خصوصی را کوچک 
کرده ایم، بنابراین کار بســیار ســختی است و تنها 
مربوط به ســرمایه نیســت و نیاز به تغییر رویکرد 

دارد.
جمعیــت هال احمر به عنوان 
یــک ســازمان اجتماعــی که 
دارد  برعهــده  ماموریت هایــی 
ایجــاد  کار  خیلــی  خــودش 
نمی کنــد، این جمعیت اساســا 
یــک دســتگاه داوطلب محــور 
اســت، هر چه به تعــداد نیروی 
اســتخدامی نســبت به نیروی 
داوطلبی ما اضافه شــود، یعنی 
داریم از شاخص های مان فاصله 
می گیریــم. بنابراین در جمعیت 
هال احمر دعوت ما این نیســت 
که خــود جمعیــت در خودش 
شــغل ایجاد کند، چــون اصا 
تا ایــن حد ظرفیــت نداریم. در 
کشــور 8 هزار پرســنل رسمی 
داریم امــا در کنــارش 60 هزار 

امدادگــر داوطلب داریم، 700 هــزار جوان داریم و 
2 میلیــون داوطلب داریم و اینهاســت که جمعیت 
هال  احمــر را غنــی می کنــد. قانون اساســنامه 
جمعیت هم که مصوبه مجلس شــورای اســامی 
اســت این را به ما می گوید که حتــی جمعیت باید 
در یک زمانی بســیاری از بخش های اصلی خودش 
را بــا داوطلبان پر کند، چون اصا فلســفه اش یک 
ســازمان داوطلب محور اســت. منتهی مــا دو کار 
انجام می دهیــم، یکی این که در بخــش جوانان و 
داوطلبان یک ســفر با آنها می کنیم و توانایی هایی 
پیدا می کنند که راحت تر شغل پیدا  کنند، یعنی در 
ادبیات داوطلبانه ثابت شده در شرایطی که جوانان 
ما داوطلب هستند برای ورود به بازار کار از دیگران 
متناســب تر می شــوند؛ هم به خاطر مهارت هایی 
که به دســت می آورند و هم به خاطر شــناختی که 
خواهند داشت. شــخصی که سرمایه گذار در بخش 
خصوصی اســت با من به بازدید از چند پایگاه آمد 
و وقتی جوانــان را دید که این طــور کار می کنند و 
روحیه دارنــد، گفت به عنوان بخــش خصوصی به 
دنبال آدم های ســالم و باانگیزه می گــردم و کجا 
بهتر از جمعیت هال احمــر؟ اصا خود هال احمر 
یک فیلتــر ایجاد می کند کــه آدم هایی که واردش 
می شــوند برای بــازار کار مناســب هســتند و در 

عین حال تخصص مربوط به خودشان را هم دارند.
ما الان برنامــه ای برای ایــن کار داریم که بانک 
اطاعاتی مان را کامــل کنیم و 
در اختیار صاحبــان حرفه قرار 
بدهیم و معرفی کنیــم که این 
هال احمر  جمعیــت  نیــروی 
اســت و این توانایی هــا را دارد 
و ایــن ســابقه  کار داوطلبانه و 
خدمت به مردمش اســت. یکی 
از بزرگترین سوابق در  بکارگیری 
نیروها در دنیای امروز داشــتن 
ســوابق داوطلبانــه و کمک به 
مردم است که خیلی مهم است. 
الان حتی برای استخدام پزشک 
به این امــر توجه می کنند، البته 
تنها در جمعیــت هال احمر و 
این گونه  صلیب ســرخ  سازمان 
نیســت، بلکه در هر ســازمان 
و بشردوســتانه ای  داوطلبانــه 
این طور اســت کــه اینها خیلی 
ارزشمند اســت، چون آدم ها را 
نمی توان به راحتی شــناخت، این که یک نفر بگوید 
من آدم خوبی هســتم، کافی نیســت، اگر انسانی 
بدون هیچ  انگیزه ای در یک سازمان بشردوستانه به 
مردم خدمت می کند، بعدش هم همین طور اســت 
و خیلی کار کارفرما را راحــت می کند، این کمکی 

است که جمعیت هال احمر به اشتغال می کند.
  آزمون اســتخدامی هــلال در این میان چه 

نقشی داشت؟
نکتــه ای کــه در مــورد اســتخدام در جمعیت 
هال احمر وجود دارد این اســت کــه زمانی که ما 
ارزیابی کردیم، متوجه شــدیم بــرای پایگاه های 
امدادونجات بشــدت دچــار کمبود نیرو هســتیم 
و علتش هم این اســت کــه در پایگاه هایی که در 
جاده ها و مناطق دوردســت هستند، نیروی کادری 
که حداقل باشد را نداریم و خیلی جاها فقط نیروی 
داوطلب داریم که از نظر اداری مشکل پیدا می کنیم. 
در این مناطق امکاناتی داریم که نمی توانیم از نظر 
اداری به فردی که داوطلب اســت، تحویل بدهیم و 
این ما را دچار مشکل می کرد. بنا را بر این گذاشتیم 
و گفتیم همــه پایگاه های ما در کشــور حداقل دو 
نیروی کادر داشــته باشــند و 
جاهایــی که کمتــر از دو نیرو 
داشتند، شناسایی شدند و قرار 
بر این شد که از بیرون نیرویی 
نگیریــم و همان کســانی که 
در پایگاه ها مشــغول هستند، 
جذب شوند. سومین مورد هم 
 این بود که یک آزمون رســمی 
دو مرحلــه ای گذاشــتیم که 
براســاس ایــن آزمــون و بــا 
شــاخص هایی که می خواهیم 
افراد وارد شــوند، اعام کردیم 
که چــه توانایی هایــی را برای 
ایــن کار لازم داریــم و این که 
نیروهــا حتمــا بومــی همان 
شــهر یا حتــی همــان پایگاه 
باشــند. مرحله کتبی آزمون را 
سازمان ســنجش برگزار کرد. 
ما می دانســتیم برای این تعداد چند برابر ظرفیت 
خواهیم داشــت، بنابراین آزمون عملی داشــتیم 
و درنهایت انتخاب کردیم و تا آخر  ســال گذشــته 
ادامه داشت تا این که اواخر  سال داستان 42 درصد 
پیش آمد و ما مجبور شدیم روند را کمی کند کنیم، 
چون داشتیم برای جمعیتی تعهد ایجاد می کردیم 
که خودش هم نمی دانســت برای نیروی فعلی اش 
بودجه دارد یا خیــر؛ تا این که مجلــس رأی داد و 
درنهایت تمام اســامی قبول شــدگان را به گزینش 
دادیم تا بعد از تایید حکم اســتخدام بدهیم. دلیل 
این که اســامی را هم اعام نمی کنیم این است که 
ممکن افراد به هر دلیل در مرحله گزینش مشــکل 
داشــته باشــند و نمی خواهیم آبروی آدم ها برود. 
مســأله تمام شــده اســت و بانک اطاعاتی را به 
گزینش داده ایم و خواســته ایم که به سرعت اعام 
کنند، چون عاوه بــر انتظار آدم ها مــا هم به این 

نیروها نیاز داریم.
بحث دیگر این است که یک سری ظرفیت خالی 
وجود دارد که افراد نتوانســته اند آنها را پر کنند. ما 
در درجه نخســت نیرویی به نام ایثــار داریم و اگر 
بخواهیم نیرو بگیریــم، آنها را انتخاب خواهیم کرد. 
بنابراین جای  خالی را با نیروهای ایثار پر می کنیم. 
در مورد استخدام ســتادی هم تعداد اندکی آن هم 

در کل کشــور نیرو خواهیم گرفت. مثا در شهری 
خزانه دار نداریم. کار ما بســیار شــفاف است و یک 

مجوز استخدام خارج از این به کسی نداده ایم. 
  یکی از مخاطبان روزنامه زیر پســت »خبر 
آزمون اســتخدامی هلال« پیامی گذاشته بود 
که ما می خواهیم آن را با شما درمیان بگذاریم: 
»نفــس فعالیت داوطلبانه که اســاس و بنیان 
جمعیت هلال احمر اســت، با بحــث آزمون و 
استخدام منافات دارد.« شما چه پاسخی برای 

این فرد یا این افراد دارید؟
در بیرون ســوال درستی اســت. اما هر سازمان 
داوطلبانــه ای بــه نیروهــای ثابت نیــاز دارد. هر 
ان جی اویی حداقل نیروی ثابتی دارد. ما بزرگترین 
سازمان مردم نهاد کشور هستیم. بقیه جمعیت های 
ملی در دنیا مســئولیت تصدی گــری ندارند. آنها 
به صورت پشــتیبان وارد می شــوند. تنها جمعیت 
هال احمر جمهوری اســامی است که مسئولیت 
حاکمیتی دارد و برای این ماموریت پاسخگو است. 
ما نمی توانیم آدم غیرحرفه ای را برای کار حرفه ای 

بگذاریم. مثا در مورد نیروهای 
واکنش سریع همین طور است. 
ما برای نجات جان مردم تاش 
می کنیم. بعضــی از موقعیت ها 

نیروهای 24ساعته می خواهد.
بحثی  »چابک ســازی«    
روی  همواره  شما  که  است 
آن تاکید داشــته اید. اگر 
بخواهیم بررسی کنیم، فکر 
می کنید تا چه میزان در این 

امر موفق بوده اید؟
چابک ســازی چنــد نکتــه 
قابل تامل دارد. نخست واگذاری 
مسئولیت ها از ستاد به محیط 
اســت، یعنی کارهایــی که در 
محیط می شود انجام داد و قابل 
واگذاری هستند، نباید در ستاد 
انجام داد. دوم تعدیل نیروهایی 
است که در ستاد هستند و باید 
در جاهایی از محیط که به آنها 
نیاز است، استفاده شود، یعنی 
ستادها را کوچک و محیط مان 

را تقویت کنیم. سوم استفاده از ظرفیت های  آی تی 
اســت. یک ســازمان برای این که بخواهد چابک و 
هوشمند باشــد، اگر از ظرفیت های  آی تی استفاده 
کند، می تواند ســرعت کار را  بالا ببرد. نکته چهارم 
این اســت که مقررات را شــفاف کند تا سرعت کار 
را بالا ببرد و پنجم هم این است  که مبتنی بر برنامه 
عمل کنــد. این 5مــورد چیزهایی اســت که باید 
وجود داشته باشــد. ما در فاز واگذاری مسئولیت به 
اســتان ها و حتی رده های پایین تر اعام کردیم که 
هر مسئولیتی که در ستاد قابل واگذاری است، باید 
به اســتان ها واگذار کنیم و این کار را شروع کردیم.  
سال گذشــته از هر معاونت و ســازمانی خواستیم 
که فرآینــدش را جلو ببرد و این سیاســت را ادامه 
می دهیم که این جا کار ســتادی انجــام دهیم. کار 
ســتادی این اســت که نظارت، فکر و برنامه ریزی 
کند. اجرا برای ما نیســت. اجرای مســتقیم باید به 
محیط منتقل شــود. در همین راستا درحال توسعه 
ظرفیت های  آی تی هستیم. نرم افزارهای یکپارچه 
تهیه کرده ایم تا از این جا به صورت متمرکز اطاعات 
کل کشــور برای مان قابل پردازش باشد. دستگاه ها 
هم موظف شدند مقررات شان را شفاف سازی کنند 

و جایی که نیاز به مصوبه دارد از شورای عالی مصوبه 
بگیریم. برنامه 5ســاله را تدویــن کردیم و همین 
روزها بخشــی از آن منتشر می شود و در مجموع به 
چابک شدن کمک می کند. البته ما هنوز هم فاصله 
داریــم و نمی خواهیم بگوییم یک ســازمان چابک 
هســتیم. ولی اگر این برنامه ها را ادامه بدهیم ظرف 
دو، سه سال آینده می توانیم بگوییم بخش مهمی از 
این کار و حرکت به سوی سازمان یادگیرنده انجام 
شده اســت. این یک مفهوم مدرن در سازمان های 
جدید اســت که در یــک ســازمان یادگیرنده که 
نیروی انسانی در مرکز توجه است، خود این نیروی 
انسانی این انگیزه را دارد که به جای این که مدیران، 
سازمان را جلو ببرند، خودش این کار را انجام دهد. 
مانند اتفاقی که در پایگاه های ما افتاده است، یعنی 
ما کاری نمی کنیــم، بلکه آنها هســتند که انگیزه 
دارند و کار می کنند. اگر ما بتوانیم ستاد را این گونه 

کنیم، خیلی کار مهمی کرده ایم.
  ما ســفرهای مختلفی رفته ایــم و در کنار 
امدادگران حاضر شده ایم. شما چند روز پیش 
در یکــی از حضورهای تان در 
جمله ای  جــاده ای  پایگاه های 
گفتید که برای مــا خیلی مهم 
بــود؛ این که فصل مشــترک 
کمبود  امدادگران  دغدغه های 
تجهیــزات و امکانات اســت؛ 
آن هم نه برای ســود و منفعت 
شــخصی، بلکه برای کمک به 
مردم. به نظر شما این دغدغه در 

چه بازه زمانی رفع می شود؟
باوجود تمــام محدودیت های 
مالــی، حــرف امدادگــران را 
به عنوان گوهــر طایی مجموعه 
می پذیریم. جوانان در بســیاری 
از پایگاه هــا از خودشــان مایه 
می گذارنــد. در نقــاط محروم 
زیادی حاضر شده ام. آنها دنبال 
حداقل امکانات بــرای کارهای 
آموزشی اند. ما باید این مسأله را 
با تمام قدرت و به ســرعت پیش 
ببریم و دغدغه آنها رفع شــود. 
بعضی از این داوطلبان خودشان 
کفش می خرند و بــه پایگاه می آینــد. این چیزی 
نیست که در جای دیگر قابل دیدن باشد. رسیدگی 
به وضع این عزیزان وظیفه ما اســت و این کار را هم 
انجام می دهیم. من فکر می کنم تا پایان امســال در 
این بخش مشکلی نداشــته باشیم و وسایل نجات و 

خودروهای مان تکمیل شود.
  هلال احمــر به عنوان دســتگاه معین دولت 
در چند ماهه آخر  سال گذشــته با بحران های 
مختلفی در سطح کشــور مواجه شد؛ آن هم 
درست در زمانی که با مشــکل کمبود بودجه 
مواجه بود. چگونه توانســتید از این بحران ها 

سربلند بیرون بیایید؟
الطاف خداوند برای هال بود. نشــان داد که این 
تشکیات مثل و مانندی ندارد. چینی ها می گویند 
آن چیزی که احساس نمی کنید از همه چیز مهم تر 
است. تنفس را احساس نمی کنید، اما برای شما مهم 
است. هال از این جنس است. آن قدر این دستگاه 
مهم است که تا آن را از دست ندهیم، متوجه قدرش 
نمی شویم. وقتی حادثه ای رخ می دهد، ارزش هال 
دیده می شــود. به گواهی مردم مناطق آسیب دیده 
و مســئولان آن مناطق، جمعیت هال احمر از این 

آزمون ســربلند بیرون آمده و از سال های قبل بهتر 
عمل کرده است. زمان طایی را کاهش و حضور را 
افزایش داده است. هال نیازهای مردم را به خوبی 
برآورده کرده اســت. جمعیت تمام داشته هایش را 
در اختیار مردم گذاشــت. امکانــات و انبارها برای 
مردم باز است. از اول  سال تا الان 30میلیارد تومان 
از انبارها هزینه شده است.  سال گذشته 80میلیارد 
تومان فقط هزینه پرواز بالگردها شد و یک ریال هم 
دریافت نکردیم. در این میــان دو راه وجود دارد: یا 
دولت خرید خدمت کند یا بودجه را مستقیم دهد. 
قانون به ما ماموریتی داده اســت، برای همین باید 
تامین مالی هم بکند. اگر دولت می خواست  سال 95 
خرید خدمت کند، باید 4هزار میلیارد تومان هزینه 
می کرد. هزینــه جاری فقــط 2هزار میلیارد تومان 
است و فقط 100میلیارد تومان داده شده است. ما 
با نیروهای داوطلب و صرفه جویــی پیش رفته ایم. 
این وضع اما قابل ادامه نیست. ما باید آمادگی مقابله 
با بحران های بزرگ را داشته باشیم. اگر زمان حادثه 
به مــا پول دهند، بــه درد ما نمی خــورد. مدیریت 
بحران ها به خاطر حضور هال اســت. جالب است 
که مردم این را می فهمند. در پل عجب شیر با یکی 

از خانواده هــا صحبت می کردم. 
به او تســلیت گفتــم. او هم در 
جواب گفت: »هال احمر از اول 
تا آخر با ما است. سوال مان این 
است که بقیه کجا هستند؟« ما 
نگران همین مســأله هستیم. تا 
مردم در رنج هستند، ماموریت 
داریم. وظیفه ما همین است. ما 

می توانیم صدای مردم باشیم.
  مــورد دیگــری کــه 
می خواهیم به آن بپردازیم، 
بحث توانمندســازی افراد 
فقیر است. در برنامه 5ساله 
هلال چقدر به این مســأله 

توجه شده است؟
فقر چهره بدی اســت. کسی 
که فقــر را احســاس نکــرده، 
متوجه ســختی آن نمی شــود. 

کشور ما کشوری اســت که اصا نباید در این سطح 
فقر داشته باشــد. جمعیت هال احمر در مورد فقر 
مســتقیما برنامه ریزی ندارد، اما در آســیب پذیری 
مسئولیت دارد، چون یکی از مهمترین علل ریشه ای 
افزایش تلفــات در بحران های طبیعی و غیرطبیعی، 
آسیب پذیری است. آسیب پذیری هم یک فقر است. 
حاشیه نشینی هم نوعی فقر است. اگر اتفاقی در این 
مناطق بیفتد، آیا اینها بیشــتر صدمــه می بینند یا 
کسانی که در این شرایط قرار ندارند؟ این جا وظیفه ما 
است که رسیدگی کنیم. اگر بخواهیم به ریشه ها نگاه 
کنیم باید دنبال کاهش آســیب پذیری باشیم؛ یکی 
از آنها فقر است، مهاجرت بدون علت، حاشیه نشینی 
و...  همه اینها از عوارض توسعه غیرمتقارن است. دو 
مسأله آسیب بزرگ ایجاد می کند: نخست تغییرات 
اقلیمی و دوم توســعه نامتقارن. عوارض این توسعه 
نامتقارن هم فقر، جهل، مهاجرت و زیســتگاه های 
نامطمئن است. همه اینها جرم و بزه و آسیب پذیری 
را به وجــود می آورد. مــا کارهای تســکینی انجام 
می دهیم، اما باید ریشــه فقر را حل کــرد. باید برای 
این کار مردم را تاب آور کرد. ما می خواهیم از ظرفیت 
خیران برای کارهای ریشه ای اســتفاده کنیم. مثا 
برای ایجاد شــغل، آموزش و... قصد داریم در مناطق 
حاشیه نشــین حضور پیدا کنیم و کارهای بهداشتی 

و درمانی را انجام دهیم. هرچقدر که آسیب پذیری را 
کمتر کنیم، از طرف دیگر هزینه های پاسخ را کاهش 

داده ایم.
  دکتر ضیایی؛ ســوالی که می خواهیم بپرسیم 
درمورد »ارتباط هلال احمر با رسانه ها«ست. این 

جمعیت چقدر به این ارتباط توجه می کند؟  
یکی از مهمتریــن شــاخص های زنده بودن یک 
ســازمان در دنیای امروز، ارتباط با رسانه است. این 
مسأله فقط به اطاع رســانی هم محدود نمی شود. 
رســانه امروز یــک رســانه دوطرفه اســت. در این 
زمینه باید کار بیشــتری کرد. البته دوباره شــورای 
اطاع رسانی راه اندازی شده، ســخنگو تعیین شده 
و دنبال ارتباط حرفه ای با رســانه ها هســتیم. حق 
جمعیت هال احمر است که اطاع رسانی کند، چون 
می تواند ماموریت های خود را بهتر انجام دهد. اعتماد 
مردم به هال احمر که دســتگاهی نافع برای مردم 
است، بزرگترین ســرمایه اجتماعی را برای جمعیت 

به وجود می آورد.
  گرما و خشکســالی به یکــی از نگرانی های 
جوامع تبدیل شده است و بحران های مختلفی 
به وجــود می آورد. جمعیــت هلال احمر برای 
مقابله بــا ایــن بحران ها چه 

تمهیداتی اندیشیده است؟ 
تغییرات اقلیمی یکــی از این 
موارد است. تغییرات اقلیم عمدتا 
در جهت افزایش تدریجی دمای 
زمین اســت. این مســأله تهدید 
بزرگی برای دنیا ایجاد کرده است. 
افزایش و تجمع گازهای گلخانه ای 
که ناشــی از فعالیت های بشــر و 
سوخت فسیلی است باعث شده 
زمین بشدت گرم شــود. گرمای 
زمین در  ســال 2014 رکورد زد. 
در ســال های بعد هم رکورد  سال 
گذشــته را شکســت. این مسأله 
نشــان می دهد که این مورد دارد 
بیشتر می شــود. اگر به 50سال 
گذشته نگاه کنید، متوجه می شوید 
که حوادث مربوط به تغییرات اقلیم 
افزایش پیدا کرده است. خشکسالی و سیل را ببینید. آمار 
این حوادث نشان می دهد که افزایش پیدا کرده است. 
این مورد یکی از ریشــه های ســوانح طبیعی است که 
باعث می شود تعداد و شدت سوانح افزایش پیدا کند. ما 
یکی از مناطقی هستیم که تحت تاثیر این تغییرات قرار 
داریم. تا  ســال 2050روزهایی که بشدت گرم می شود 
در منطقه خلیج فارس زیاد می شود. ما چقدر آماده ایم؟ 
امروز می گویند که باید با تغییرات اقلیم تطابق پیدا کرد، 
یعنی اقداماتی انجام داد که بتوان با آن مقابله کرد. مثا 
در پیمان پاریس کشورهای دنیا به جز سه کشور توافق 
کرده اند که تا  سال2050 مانع بیش از 2درجه فارنهایت 
افزایش دمای زمین شوند. این همان مسأله پیشگیری یا 
کاهش ریسک و خطرپذیری است. ما باید سوخت های 
فسیلی را کم کنیم و به سمت اســتفاده از انرژی باد و 
خورشید برویم. ما در کانون این موضوع قرار گرفته ایم. 
یکی دیگر از کارهایی که در فصل گرما پیگیری می کنیم، 
حضور در سواحل است.  سال گذشــته هال احمر در 
مازندران طرحی را ایجــاد کرد که در زمینه حفاظت از 
افراد بسیار موفق بود. یکی دیگر از موارد ریزگردهاست. 
باید با تطابق و اقدامات پیشگیرانه و کاهش ریسک مقابله 
کنیم. حوادث جاده ای هم به علت تعطیات تابستانه 
بیشتر می شود. امیدواریم که با تمهیدات بیشتر تلفات 

کمتری داشته باشیم.

امیرمحسن ضیایی در گفت وگو با »شهروند«:

 وقتی حادثه ای رخ می دهد، ارزش هلال دیده می شود     ما می توانیم صدای مردم باشیم      فقر چهره بدی است؛ کسی که فقر را احساس نکرده، متوجه سختی آن نمی شود
 در ایران انتظار دارند همه کارها را دولت انجام دهد و بخش خصوصی را کوچک کرده ایم، بنابراین کار ما، کار بسیار سختی است و تنها مربوط به سرمایه نیست و نیاز به تغییر رویکرد دارد

تا مردم در رنج هستند، ماموریت داریم

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:16/15- 15/45

 ما بزرگترین سازمان 
مردم نهاد کشور هستیم. 
بقیه جمعیت های ملی در 

دنیا مسئولیت تصدی گری 
ندارند. تنها جمعیت هلال احمر 
است که مسئولیت حاکمیتی 

دارد و برای این ماموریت 
پاسخگو است. ما نمی توانیم 
آدم غیرحرفه ای را برای کار 
حرفه ای بگذاریم. مثلا در 

مورد نیروهای واکنش سریع 
همین طور است. ما برای نجات 

جان مردم تلاش می کنیم. 
بعضی از موقعیت ها نیروهای 

24ساعته می خواهد

جمعیت هلال احمر به عنوان 
یک سازمان اجتماعی که 

ماموریت هایی برعهده دارد 
خودش خیلی کار ایجاد 

نمی کند، این جمعیت اساسا 
یک دستگاه داوطلب محور 
است، هر چه به تعداد نیروی 
استخدامی نسبت به نیروی 

داوطلبی ما اضافه شود، یعنی 
داریم از شاخص های مان فاصله 
می گیریم. بنابراین در جمعیت 
هلال احمر دعوت ما این نیست 

که خود جمعیت در خودش 
شغل ایجاد کند، چون اصلا تا 

این حد ظرفیت نداریم

در ادبیات داوطلبانه 
ثابت شده در شرایطی 
که جوانان ما داوطلب 

هستند برای ورود به بازار 
کار از دیگران متناسب تر 

می شوند؛ هم به خاطر 
مهارت هایی که به دست 
می آورند و هم به خاطر 

شناختی که خواهند داشت. 
شخصی که سرمایه گذار 

در بخش خصوصی است با 
من به بازدید از چند پایگاه 
آمد و وقتی جوانان را دید 
که این طور کار می کنند و 

روحیه دارند، گفت به عنوان 
بخش خصوصی به دنبال 
آدم های سالم و باانگیزه 
 می گردم و کجا بهتر از 

جمعیت هلال احمر؟

باوجود تمام 
محدودیت های مالی، حرف 
امدادگران را به عنوان گوهر 
طلایی مجموعه می پذیریم. 

جوانان در بسیاری از 
پایگاه ها از خودشان مایه 

می گذارند. در نقاط محروم 
زیادی حاضر شده ام. آنها 

دنبال حداقل امکانات برای 
کارهای آموزشی اند. بعضی 
از این داوطلبان خودشان 
کفش می خرند و به پایگاه 
می آیند. این چیزی نیست 
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سُمیرا زمانی - امیر  هاتفی نیا| خودش در شبکه های اجتماعی صفحه دارد. هرازگاهی از طبقه دوازدهم 
ساختمان صلح، زیر تابلوی منقش به آیه ای از سوره مومنون )و بگو پروردگارا مرا در منزلگاهی نیکو فرود آور 
که تو بهترین میزبانانی(، با یک عکس و کپشن به اتفاقات داخلی و خارجی واکنش نشان می دهد. او تازه از 

ماموریت برگشته و صدایش خسته است؛ اما سوال ها را بی جواب نمی گذارد.
 آرام آرام جلو می رویم تا این که رئیس دفتر مدیریت ساعت را یادآوری می کند و دکمه آسانسور طبقات 
زوج را فشار می دهیم. بهانه مان برای گفت وگو، »نتایج آزمون استخدامی« بود؛ اما خب فرصت را غنیمت 
شمردیم و از چابک سازی در هلال، برنامه های جمعیت برای توانمندسازی افراد فقیر، دغدغه کمبود امکانات 
امدادگران، فعالیت های مجموعه هلال احمر در حوزه اقتصاد مقاومتی، برنامه های این جمعیت برای مقابله با 
بحران های فصل گرما و ... گفتیم. آنچه در ادامه می آید، شرح گفت وگوی ما با دکتر سیدامیرمحسن ضیایی، 

رئیس جمعیت هلال احمر است.


